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یارانه نقدی جمعه قابل برداشت است

رئیس اتحادیه لوازم خانگی:

لوازم خانگی در سایه ضعف نظارت 
گران شد

قیمت بازارنوع سکه
1/145/000سکه تمام طرح جدید
1/25/000سکه تمام طرح قدیم

598/000نیم سکه
315/000ربع سکه

195/000 گرمی
112/943هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3920دلار
4270یورو
4935پوند

1165لیر ترکیه
1090درهم امارات

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

رئیس اتاق بازرگانی تهران:

دولت اقتصاد را ملوک الطوایفی اداره می کند

ســازمان هدفمندی یارانه ها اعلام کرد، یارانه نقدی 45500 
تومان مربوط به آذرماه ساعت 24 پنج شنبه واریز می شود.

در اطلاعیه این ســازمان آمده است، ضمن عرض تبریک به مناسبت 
تقرب ایام میلاد، با ســعادت حضــرت ختمی مرتبت پیامبر اکرم)ص( و 
ولادت حضرت امام جعفرصــادق)ع( و آغاز هفته وحدت، به اطلاع مردم 
شریف ایران می رساند »هفتادمین« مرحله یارانه نقدی مربوط به آذرماه 
سال جاری همانند ماه های گذشته به ازای هر نفر 455/000 ریال ساعت 
24 روز پنج شنبه مورخ 1395/9/25 به حساب سرپرستان محترم خانوارها 

واریز می شود.
بر این اساس یارانه مذکور از بامداد جمعه قابل برداشت خواهد بود.

گمرک ایران سوم جهان شد

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران:

اطرافیان برخی وزرا قرارداد بخش 
خصوصی را از چنگش درمی آورند

معاون امور شهری بنیاد مسکن:

اتفاق خاصی برای مسکن اجتماعی 
هنوز رخ نداده است

بر اساس اعلام مرکز اطلاعات و امنیت سازمان جهانی 
گمــرک، گمرک ایران رتبه ســوم را در رده بندی جهانی 

گمرکات کسب کرده است.
به گزارش گمرک ایران، مرکز اطلاعات و امنیت سازمان جهانی 
گمرک در تازه تریــن رده بندی جهانی رتبه گمرکات را در مبارزه 
با تخلفات و قاچاق اعلام کرد. بر این اســاس گمرک ایران پس از 

نیوزلند و پاکستان رتبه سوم را کسب کرده است.
رتبه ســوم گمرک ایران رســما در بیست و هشتمین اجلاس 
رابطین ملی رایلو آســیا و اقیانوســیه در ســئول پایتخت کشور 

کره جنوبی اعلام شد.
در این اجلاس، اعضا ضمن تشریک تجارب خود در امر مقابله 
بــا تخلفات گمرکی با آخرین روش ها و عملیات مربوطه در حوزه 
تخلفات گمرکی آشــنا شدند و گزارشی از کشفیات و فعالیت های 
گمرک ایران در حوزه مقابله با تخلفات گمرکی، قاچاق، مواد مخدر، 
انواع پیش ساز و روان گردان توسط رابط ملی گمرک ایران به اعضای 

شرکت کننده در اجلاس ارائه شد.
در این اجلاس 53 نفر از 18 کشور )استرالیا، بنگلادش، یونان، 
کامبــوج، چین، فیجی، هنگ کنگ، هند، ایران، ژاپن، کره، مالزی، 
نپال، نیوزلند، سنگاپور، ســریلانکا، تایلند، ویتنام( و سازمان های 
بین المللی )رایلو، خاورمیانه، رایلو غرب اروپا، دفتر ظرفیت ســازی 
آســیا و اقیانوسیه، برنامه محیط زیست سازمان ملل(، وابسته های 

گمرکی )ژاپن، روسیه، بریتانیا و آمریکا( شرکت کردند.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با اشاره به 
اینکه وزرا قراردادهای بخش خصوصی را کنسل می کنند، 

گفت: دولت دوباره در حال چاق شدن است.
به گزارش مهر، محمدرضا انصاری در بیســت و یکمین جلسه 
هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران در پاســخ 
به صحبت های معاون اجرایی رئیس جمهور اظهار داشت: بسترساز 
اقتصاد کشــور، دولت است. البته قبول داریم که دست دولت هم 

باز نیست اما دلیل نمی شود وزرا با بخش خصوصی مبارزه کنند.
وی با بیان اینکه بخش خصوصی با یک شرکت خارجی قرارداد 
بسته اما وزیر اجازه اجرای آن را نداده است، افزود: بخش خصوصی 
پس از قرارداد به کشــور برگشته اما وزیر آن قرارداد را نپذیرفته و 

شرکت دولتی را وارد قرارداد کرده است.
رئیس انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی ایران با 
بیان اینکه در حال حاضر شاهد فعال شدن دوباره دولت در عرصه 
اقتصادی هستیم، اظهار داشت: ما معتقدیم دولت ملوک الطوایفی 
اداره می شــود و هر وزیر برای خود عمل می کند و شما استراتژی 

واحدی در دولت ندارید.
وی با بیان اینکه وزرای شما به درستی عمل نمی کنند، گفت: 
شاید رئیس جمهور مانند شما فکر می کند اما وزرا اینطور نیستند 
و هر وزیر برای خود یک امپراطوری راه انداخته است. چرا چنین 

اتفاقی می افتد؟
انصــاری با تاکیــد بر اینکه دولت دوباره در حال چاق شــدن 
اســت، اظهار داشت: شــرکت های دولتی با حمایت وزرا به میان 
قراردادهــای بخش خصوصی می آیند و اجــازه تحرک به بخش 

خصوصی نمی دهند.
وی با اشاره به اینکه همه به این دولت امید بسته بودند، گفت: 
اما متاســفانه می بینیم که این اتفاق ها در حال رخ دادن اســت و 

مشکلات هم حل نشده است.
یک مسئول در سازمان راهداری خبر داد

قاچاق سوخت 500 کامیون ترکیه
 از مرز بازرگان طی6 ماه

مدیر کل ترانزیت و حمل و نقل بین المللی سازمان راهداری 
گفت: بر اساس بررسی صورت گرفته 500 کامیون ترانزیتی ترکیه 
در مرز بازرگان طی شش ماه در ایران قاچاق سوخت انجام داده اند.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، محمدجواد عطرچیــان اظهار کرد: 
اتحادیه کامیونداران ترک در حال سیاست گذاری برای رسیدن به بازارهای 
آســیای میانه است و کامیون های ترک می خواهند از سوخت ارزان ایران 
برای رسیدن به کشورهای آســیای میانه استفاده کنند و ایران بیش از 

این، این وضع را برنمی تابد.
وی با انتقاد از قاچاق سوخت از سوی کامیون های ترانزیتی ترکیه و 
عدم قبول آن از سوی طرف ترک، تصریح کرد: دو طرف باید اراده ای قوی 
برای حل مشکلات حمل و نقلی داشته باشند. ما آمادگی داریم که همه 
مسائل حمل و نقل جاده ای را با طرف ترک حل و فصل کنیم،  اما متاسفانه 
در بیشتر مذاکرات درخواست های طرف ترکیه نوعی زیاده خواهی و شامل 
امتیازاتی است که به جا نیست. در ژانویه 2015 توافقنامه ای بین محمود 
واعظی وزیر ارتباطات و همتای ترک در مورد سوخت به امضا رسید که 
این موافقت نامه از روز اجرا توسط طرف ترکیه ای نقض شد. بر اساس این 
توافقنامه قرار بود کامیون های ترانزیتی ترکیه با ســوخت کافی به ایران 
بیایند. این امتیازی بزرگ بود که طرف ایرانی به طرف ترک داد اما تقریبا 
از همان ابتدا کامیون های ترک سوخت خود را در ایران تامین می کردند.
مدیرکل ترانزیت و حمل و نقل بین المللی سازمان راهداری ادامه داد: 
بر اســاس مطالعاتی که ایران طی شــش ماه روی کامیون های ترانزیتی 
ترکیه در مرز بازرگان انجام داد، مشخص شد در یک محدوده زمانی کوتاه 
بیش از 500 کامیون این کشــور در ایران قاچاق سوخت انجام داده اند و 
نتیجه این تحقیق برای مقامات ترکیه ارسال شد. متاسفانه طرف ترکیه ای 
پاسخی به مکاتبات ما نداد و محدودیتی برای این کامیون ها اعلام نکرد.
عطرچیان ادامه داد: ایران با هدف برقراری مناســبات بهتر با ترکیه، 
سعی کرد ادعای خود را اثبات کند و برای همین لیستی از 500 کامیون 
ترک با دســت خط خود رانندگان کامیون ها که اعتراف به انجام قاچاق 

سوخت کردند تهیه شده است.
وی با ارائه این لیست به طرف ترک، گفت: ادامه این وضعیت باعث شد 

توافقنامه دوجانبه دکتر واعظی و همتای ترک وی نقض شود.
به گفته مدیرکل ترانزیت و حمل و نقل بین المللی سازمان راهداری، 
مشکل اصلی در روابط حمل و نقلی ترکیه و ایران، کامیون های ترانزیتی 
ترکیه است که باید سوخت خود را از ترکیه بیاورند و سوخت کافی برای 

عبور از سرزمین ایران داشته باشند اما عملا این اتفاق نیفتاده است.

در حالیکه معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی از 
دستور کار هیئت دولت برای ساخت 200 هزار مسکن اجتماعی خبر 
می دهد، معاون امور شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی می گوید 
هنوز اتفاق خاصی رخ نداده و برای این کار تامین منابع نشده است.

جواد حق شــناس در گفت وگو با فارس در پاسخ به این سوال که آیا 
بنیاد مسکن در خصوص مسکن اجتماعی اقدام انجام داده یا خیر؟ گفت: 
هنوز در خصوص مسکن اجتماعی نمی توانم اظهارنظری داشته باشم چرا 
کــه هنوز اتفاق خاصــی رخ نداده و اجازه بدهید کار تا حدودی به پیش 

برود تا بتوانیم در خصوص آن اظهارنظر کنیم.
وی ادامه داد: برای مســکن اجتماعی هنوز اتفاق خاصی رخ نداده و 

تامین منابع برای آن انجام نشده است. 
گفتنی اســت دولت حسن روحانی طی 3/5 سال گذشته وعده های 
فراوانی برای تامین مسکن محرومان داده که از آن جمله می توان به مسکن 
اجتماعی اشاره کرد. البته این وعده ها تاکنون در حد حرف باقی مانده و 
هرگز عملی نشــده است. البته دولت روحانی به جای عمل به وعده های 
مسکنی خود، تلاش کرده تمام قد به مسکن مهر حمله کند، این در حالی 
است که مسکن مهر که در دولت قبل عملیاتی شد اسباب خانه دار شدن 
میلیون ها نفر را فراهم کرده اســت ولی مسکن اجتماعی پس از 3 سال 

هنوز در حد حرف باقی مانده است.

از ابتدای سال آبی  جاری رخ داد

کاهش 32 درصدی 
آب ورودی به سدهای تهران

ورودی آب سدهای تهران از ابتدای سال آبی جاری )اول 
مهرماه( تا پایان هفته گذشته در مقایسه با مدت مشابه سال 

قبل، 32 درصد کاهش داشته است.
براساس داده  های شــرکت مدیریت منابع آب ایران، از ابتدای 
سال آبی جاری تا 17 آذرماه جاری، حجم آب ورودی به سدهای 
تهران برابر 112 میلیون مترمکعب بوده که در مقایســه با حجم 
164 میلیــون مترمکعبی ورودی ســال قبل در همین زمان، 32 

درصد کاهش داشته است.
بیشــترین کاهش ورودی مربوط به سد طالقان با 63 درصد و 
کمترین کاهش ورودی مربوط به سد لار با 18 درصد بوده است.

ســد طالقان در ســال گذشــته از حجم ورودی 39 میلیون 
مترمکعبی برخوردار بوده که این حجم در ســال آبی جاری با 63 

درصد کاهش به 15 میلیون مترمکعب رسیده است.
در این میان، ســد کرج با 29 درصد، سد لتیان و ماملو با 20 
درصد و ســد لار با 18 درصد کاهش، به ترتیب رتبه های دوم تا 
چهارم را از نظر کاهش حجم ورودی آب به خود اختصاص داده اند.
برپایــه این گزارش، میزان خروجی ســدهای تهران از ابتدای 
سال آبی جاری تا 17  آذرماه، با 22 درصد افزایش نسبت به مدت 
مشابه در سال گذشته، از 223 میلیون مترمکعب، به 272 میلیون 
مترمکعب رسیده است. تا روز 17 آذرماه سال جاری، مخازن  سدهای 

تهران 643 میلیون مترمکعب آب در خود ذخیره دارند.
براین اســاس، در زمان حاضر حجم آب موجود در مخزن سد 
طالقان 263 میلیون مترمکعب، سد ماملو 168 میلیون مترمکعب، 
سد کرج 120 میلیون مترمکعب، سد لتیان 46 میلیون مترمکعب 

و سد لار 45 میلیون مترمکعب گزارش شده است.

رئیس اتحادیه لوازم خانگی از افزایش حدود شــش درصدی 
قیمت لوازم خانگی به دنبال افزایش نرخ دلار در هفته های اخیر 

خبر داد.
محمد طحان پور در گفت وگو با ایســنا، گفــت: قیمت لوازم خانگی 
وارداتی در هفته های اخیر پنج تا شش درصد افزایش پیدا کرده است که 

این افزایش قیمت به بالا رفتن نرخ دلار مرتبط است.
وی افــزود: قیمت کالاهای مواد اولیه تولید داخل مثل فولاد، مس و 
محصولات کارخانه های مادر افزایش یافته است و تولیدکنندگانی که این 
مــواد را خریداری می کنند می گویند به دلیل بالا رفتن قیمت مواد اولیه 

مجبور هستند که کالاهایشان را گران کنند.
رئیس اتحادیه لوازم خانگی با بیان اینکه بازار لوازم خانگی همچنان 
در رکــود قرار دارد، گفت: در حال حاضر محصولات داخلی به دلیل بالا 
رفتن قیمت مواد اولیه و کالاهای وارداتی هم به دلیل گران شدن دلار با 
افزایش قیمت مواجه شده اند، البته ما به عنوان اتحادیه این افزایش قیمت 
را قابل قبول نمی دانیم، چرا که وقتی کالایی در انبار است و قبل از گران 

شدن دلار وارد شده است نباید قیمت آن افزایش پیدا کند.
وی افزود: این وظیفه سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
است که بازار و قیمت ها را نظارت و رصد کند و پیگیری های لازم را انجام 
دهد. افزایش قیمت زمانی اتفاق می افتد که کالایی گران وارد شود. اما وقتی 

کالا در انبار وجود دارد گرانی دلار نباید باعث گران شدن کالاها بشود.
طحان پور تصریح کرد: گران شدن کالاها پس از بالا رفتن نرخ ارز برای 
اقتصاد ما تبدیل به یک عادت شــده اســت و تاثیر آن هم در بازار منفی 
اســت، شاید گردش کاذبی در بازار ایجاد کند اما رکود را تشدید خواهد 
کرد و باعث می شود مردم به جای خرید کالای جدید ترجیح دهند وسایل 

قدیمی شان را تعمیر کنند.
رئیس اتحادیه لوازم خانگی در بخش دیگری از صحبت هایش درباره 
اینکه تاثیر کارت اعتباری در رونق بازار لوازم خانگی گفت: کارت اعتباری 
هیچ تاثیری در بازار لوازم خانگی نداشت و عملا رونقی ایجاد نکرد، چرا 
که روش از ابتدا روش اجرایی مناسبی نداشت با وجود اینکه اصل این کار 

حمایت از تولید داخلی بود اما در عمل به اهداف خود نرسید.

رئیس اتاق بازرگانی تهران 
حســن  دولت  عملکرد  از 
روحانی به شدت انتقاد کرد.

مسعود خوانساری در جلسه 
هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی 
خطاب به شــریعتمداری معاون 
ارز  گفت:  رئیس جمهور  اجرایی 
مبادلــه ای بــرای واردات کاغذ 
دیــواری یــا ماکارونــی که ما 
صادرکننده آن هستیم، می دهید!

رئیس اتــاق بازرگانی تهران 
اظهار داشــت: ارز در  بازار آزاد 
3900 تومان است ولی در بودجه 
3300 تومان پیشنهاد شده، آیا 
این مشکل مجلس است؟ آیا این 
مشــکل قوه قضائیه است؟ خود 
دولت است که تصمیم می گیرد.

وی بیان داشت: 3 سال است 
که همه فریــاد می زنند تامین 
اجتماعی صنعت را تعطیل کرده، 
ایــن موضوع با آقای جهانگیری 
معاون اول رئیس جمهور مطرح 
شد، نامه مفصلی در این ارتباط 

نوشــته شــد، آقای ربیعی قول 
پیگیــری آن را دادند، اما بعد از 
گذشت 1/5 ســال هنوز اتفاقی 

نیفتاده است.
وی در ادامــه در ارتبــاط با 
اظهار داشــت: دولت  مالیات ها 
19 هــزار میلیــارد تومــان در 
ســال از شــرکت های حقوقی 
مالیات اخذ می  کند که 10 هزار 
میلیارد تومان آن بورسیه است 
و 9600 میلیارد تومان آن هم از 
شرکت های حقوقی اخذ می شود.
رئیس اتــاق بازرگانی تهران 
تصریح کــرد: 6 هــزار میلیارد 
تومان هم از بخش تجاری اخذ 
می شود و 3 هزار میلیارد تومان 
از بخــش صنعتی اخذ  مالیات 
می شــود. ما پیشنهاد داده ایم تا 
این 3 هزار میلیارد تومانی که به 
از بخش صنعتی  مالیات  عنوان 
دریافت می شود با ممیزی طرف 
نشــود و اجازه دهند، تا به دلیل 
آنکه رشــد صنعت در سال 94 

آنها مورد  اظهارنامه  بوده  منفی 
قبول واقع شود.

وی بیان داشت: این موضوع 
را با آقایان جهانگیری، طیب نیا و 
تقوی نژاد مطرح کرده ایم و همه 
پذیرفته اند، اما هنوز تصمیمی در 

مورد آن اتخاذ نشده است.
وی بیــان داشــت: مقصــر 
کیست؟ آیا مجلس و قوه قضائیه 
مقصر اســت؟ خب معلوم است 
که دولت تصمیم می گیرد، دولت 

صنعت را تعطیل کرده است.

سازمان برنامه از هیچ چیز 
سردر نمی آورد

وی بیــان داشــت: دولــت 
اداره می شــود،  ملوک الطوایفی 
سازمان برنامه از هیچ چیزی سر 
در نمی آورد، آیا این مشکل بخش 

خصوصی است؟
وی بیان داشت: صدور کارت 
بازرگانــی تنها یک کار و صدور 
کارت بازرگانی بر عهده اتاق بود 
که دستور اصلاح آن را به ما دادند 
و پیشنهادمان را 8 ماه پیش به 

دولت ارائــه دادیم که به تازگی 
دولــت اعلام کــرده که وظیفه 
صدور کارت بازرگانی توســط 2 
نماینده از صنعت و یک نماینده 
از بازرگانــی صورت گیرد و بعد 
هم برای تصمیم آخر به وزارت 
صنعــت ارجاع شــود، آیا با این 
کار بخش خصوصی پیشــرفت 

می کند؟
آقای روحانی حاضر نیست

 با بخش خصوصی جلسه بگذارد
رئیس اتــاق بازرگانی تهران 
بیان داشت: رئیس جمهور مالزی 
از بخــش خصوصی کشــورش 
دفــاع می کند اما هنــوز آقای 
روحانی حاضر نشــده با بخش 
خصوصی جلســه داشته باشد و 
حتی در جلســه تقدیر از بخش 
خصوصی اسم شرکت را نیاورد 
در حالی که ما می بینیم اردوغان 
رئیس جمهــور ترکیــه به ایران 
می آید و شــرکت ها را به اســم 

کوچک صدا می زند.

وی با بیان اینکه مسئولان ما 
جرأت عکس گرفتن با مسئولان 
بخش خصوصی را ندارند، گفت: 
بخش  هواپیمــای  در ســفرها 

خصوصی از دولتی جدا است.
وی بیان داشت: 2 سال است 
که دولــت می خواهد مجوزهای 
زائــد را حذف کند اما می بینیم 
که هر روز در تعرفه ها دست برده 
می شود که اینها همه فساد است.

وی با اشاره به اینکه مشکلات 
نمی شود،  حل  بخش خصوصی 
گفــت: ای کاش حداقــل یک 
بار جــواب نامه هایی را که ما به 
معاون اول رئیس جمهور نوشتیم 

را می گرفتیم.
رئیس اتــاق بازرگانی تهران 
بیان داشــت: دولت نمی گذارد 
بخش خصوصی رشــد کند در 
حالی که دستگاه های خصولتی 
آزاد هستند اما بخش خصوصی را 
آزاد نمی گذارند و آن را رانت خوار 

و زالوصفت می دانند.

با اعلام شرکت بوئینگ مبنی 
بر کاهش 40 درصدی تولید مدل 
این  قرارداد  777، مشخص شد 
شرکت با ایران، به ایجاد اشتغال 
بــرای آمریکایی ها و جلوگیری 
بزرگ ترین  بیشــتر  از ضــرر 
هواپیمای جهان  تولیدکننــده 

خواهد شد.
بــه گــزارش فارس بــه نقل از 
سی ان ان، معاون برنامه بوئینگ 777 
شرکت بوئینگ اذعان کرده است که 
اگر قرارداد با ایران منعقد نمی شــد، 
میزان فــروش ســودآورترین مدل 
هواپیمای تولیدی  این شرکت بیش 

از این کاهش می یافت.
ســالانه  بوئینگ  درحال حاضر، 
100 هواپیمــا از این مــدل تولید 
می کند کــه با این کاهــش به 60 
فروند در ســال یــا 5 فروند در ماه 

خواهد رسید.
فایننشال تایمز نیز در این رابطه 
نوشت، خبر این کاهش تولید درحالی 
اعلام شــده اســت که این شرکت 
قراردادی 16.6 میلیارد دلاری با ایران 
در روز یک شنبه برای فروش 80 جت 

از جمله مدل 777 به امضا رساند.
در پیامی که از ســوی الیزابت 
لانگ، معاون برنامــه بوئینگ 777 
این شــرکت برای کارگران ارســال 
شده اســت، آمده است که سفارش 
این مــدل هواپیما در برخی مناطق 

کاهش یافته است.
وی افزود درحالی کــه توافق با 
ایران »خبر خوبی« بود و با توجه به 
اینکه تحویل هواپیماها به ایران ایر در 
سال 2018 آغاز می شود، این تصمیم 
برای کاهش تولیــد قبلا در قرارداد 

لحاظ شده است.
لانگ ادامــه داد: انتظار می رود، 
برنامه کاهش تولید 777، سال آینده 
اثراتی روی استخدام ها داشته باشد.

در همین رابطه، روزنامه آمریکایی 
وال اســتریت ژورنال هم به نقل از 
شرکت هواپیمایی بوئینگ اعلام کرد 
که توافــق 16/6 میلیارد دلاری این 
شــرکت با ایران 100 هزار فرصت 

شغلی در آمریکا ایجاد می  کند.
بر اســاس گزارش فوق، شرکت 
بوئینگ درمورد توافق با ایران اعلام 
کرد که در این پروسه به طور کامل 

با دولت آمریکا در تماس بوده و این 
قرارداد موجب حمایــت از موضوع 

اشتغال در آمریکا می شود.
خرید بوئینگ ها از منابع 

صندوق توسعه  ملی
اما سؤالی که در این بین وجود 
دارد، چگونگی تأمین مالی سهم طرف 
ایرانی اســت. مدیرعامل هما درباره 
نحوه تأمین مالی ســهم ایران ایر در 
قــرارداد خریــد 80 فروند بوئینگ، 
گفته اســت: پیش از این مصوبه ای 
برای دریافت تســهیلات از صندوق 
توسعه ملی برای خرید هواپیماهای 
نو داشتیم که قرار است از این مصوبه 
برای دریافت تسهیلات و ارائه سهم 

نقدی خود در فاینانس اقدام کنیم.
فرهــاد پرورش دربــاره قرارداد 
خریــد 80 فروند هواپیمای بوئینگ 
که بین ایران ایر و نمایندگان کمپانی 
به امضا رســید،  بوئینگ  آمریکایی 
بیــان کرد: تأمین مالــی خرید این 
هواپیماها به صــورت فاینانس و در 
قالب سهم های 20-80 و یا 85-15 
خواهــد بود کــه در واقع حدود 85 
درصد فاینانس اســت و 15 درصد 

هم سهم ایران ایر است که پرداخت 
می شود.

وی اضافــه کرد: ابتــدا کمپانی 
بوئینــگ فــروش 6 فرونــد از این 
هواپیماهــا را فاینانس می کند و در 
مرحلــه بعدی بــا فاینانس خارجی 
به تدریج این هواپیماها وارد ناوگان 

هوایی هما می شود.
این  از  ایران ایر پیش  مدیرعامل 
هم درباره قــرارداد خرید 80 فروند 
بوئینگ گفته بود:   این قرارداد با انتقال 
دانش فنی انجام می شــود به طوری 
که در آن افزایش توان تعمیراتی این 
ایرانی  متخصصان  توسط  هواپیماها 

پیش بینی شده است.
تکنولوژی  انتقال  خلاصه کردن 
در فرایند خرید هواپیماها در حالی به 
»افزایش توان تعمیراتی این هواپیماها 
توسط متخصصان ایرانی« خاصه شده 
است که بنا به گفته پرورش،  بوئینگ 
پشتیبانی های لازم را انجام خواهد داد 
و در بحث تأمین قطعات قرار بر این 
اســت که بوئینگ قطعات لازم را به 

صورت مستقیم به ما تحویل دهد.
گفتنی اســت، برداشت دولت از 

منابع صندوق توسعه ملی در شرایطی 
است که این صندوق، »با هدف تبدیل 
بخشــی از عواید ناشی از فروش نفت 
خام و گاز طبیعی و میعانات گازی به 
ثروت های ماندگار، مولد و سرمایه های 
زاینــده اقتصادی و نیز حفظ ســهم 
نسل های آینده از منابع نفت خام و گاز 
طبیعی و میعانات گازی تشکیل شده 
اســت« با این حال دولت خریدهای 
گران قیمت خود را از جیب صندوق 

تأمین مالی می کند.
از ســوی دیگر بر اساس قانون 
صندوق، باید 20 درصــد از درآمد 
فروش نفت کشــور به این صندوق 
واریز گردد و هر ســاله 3 در صد به 
این رقم افزوده شود ولی امسال هم 
در چهارمین بودجه پیشنهادی دولت 
روحانی، از این افزایش چشم پوشی 
شــده و همچنان سهم صندوق 20 

درصد در نظر گرفته شده است.
فلسفه راه اندازی صندوق توسعه 
ملی از ابتدای تشکیل، پس انداز منابع 
زیرزمینی برای نسل های آینده این 
کشور بوده است اما دولت هر از چند 
گاهی بهانه  ای را برای دست اندازی 

به منابع این صندوق تدارک می بیند.
ایــن در حالی اســت کــه به 
فرض پذیــرش این برداشــت ها از 
اعتقاد بســیاری  منابع صندوق، به 
از منتقدان سیاســت های وزارت راه 
دولت یازدهم، محل های ضروری تری 
برای ســرمایه گذاری وجود دارد که 
یــک نمونه آن حمــل و نقل ریلی 
اســت که اخیرا حادثــه ای دردناک 
را تجربــه کرد ولــی وزیر محترم به 
جای پاســخگویی و استعفا، به خرج 
سرمایه های کشــور برای خریدهای 
لوکس از بــازار هواپیمایی آمریکا و 
اشــتغالزایی برای جوانان این کشور 

ادامه می دهد.
عــلاوه بر این بر اســاس قانون 
شکل گیری صندوق، پرداخت از محل 
صندوق برای شرکت هایی که بیش از 
20 درصد هیئت مدیره آنها از سوی 
دولت تعیین می شــود، ممنوع است 
در حالی که در حال حاضر 60 درصد 
سهام و مدیریت این شرکت در اختیار 
دولت است و تنها 40 درصد سهام در 
قالب شرکت های تعاونی سهام عدالت 

به مردم واگذار شده است.

بوئینگ:

قرارداد ده ها میلیارد دلاری ایران، بوئینگ را از ضرر و زیان بیشتر نجات داد

میوه هــای  مدیــرکل 
نیمه گرمسیری  و  گرمسیری 
وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
امسال بیش از یک میلیون تن 

انار برداشت شده است.
حســن پور در گفت وگــو با 
فارس، در مورد آخرین وضعیت 
توزیــع انار در بازار بــا توجه به 
نزدیک بودن شب یلدا و پیشگیری 
از افزایش قیمت آن اظهار داشت: 
امســال حدود یک میلیون و 70 
هزار تن انار در سراســر کشــور 
برداشــت کرده ایم و تولید آن با 
مشــکلی روبه رو نشده و انارهای 
تولیدی کیفیت خوبی هم دارند.

وی افــزود: برداشــت انار به 
حدی مطلوب بوده که بخشــی 
از انــار تولیدی  به کشــورهایی 
همچون روســیه و کشــورهای 
حوزه دریای خزر و بخشــی هم 
به کشورهای اروپایی صادر شده 

است.

وزارت جهاد کشاورزی:

امسال بیش از یک میلیون تن انار
 برداشت شده است

وی با اشــاره به اینکه طبق 
پایان  بــرای  اطلاعــات موجود 
آذرماه انار مورد نیاز توسط بخش 
خصوصی در انبارها ذخیره شده، 
خاطر نشان کرد: 10 رقم تجاری 
انار داریم کــه اکنون رقم ملس 
ساوه، رباب نیریز، نادری اصفهان 
و شیشک خراســان که قابلیت 
نگهــداری در انبارها را دارند، در 
انبارهای فنی و در شرایط مطلوب 

نگهداری می شوند.
خبرنگار پرسید در سال های 
گذشته قیمت انار در شب یلدا تا 
کیلویی 10 هزار تومان هم رسیده 
و امسال پیش بینی شما چیست، 
که گفت: البته این بخش را باید 
بخش بازرگانی وزارت جهاد پاسخ 
بگویــد اما اکنون هر کیلو انار در 
بازار رقمی بین 3 هزار تا 3هزار و 

500 تومان است.

از  نمونه  گندمــکار  یک 
عملکرد دولت حسن روحانی 
نرخ خرید  ناچیز  افزایش  در 
تضمینی محصولات کشاورزی 

انتقاد کرد.
حسین نصیری که به عنوان 
گندمکار نمونه کشور در مراسم 
از  برداشت محصول  شکرگذاری 
رئیس جمهور لوح تقدیر دریافت 
کرد دربــاره دلیل موفقیتش در 
افزایش برداشت گندم در گفت وگو 
با خبرگزاری فارس اظهار کرد: در 
سال های گذشــته شش تن در 
هکتار گندم برداشت می کردم اما 
امسال به دلیل استفاده از ادوات 
کشاورزی نوین در مرحله کاشت 
و برداشت و همچنین استفاده از 
کودهای مناسب این رقم به 16 

تن در هکتار رسید.
وی ادامــه داد: ســه مرحله 
کاشــت، داشــت و برداشت در 
کشت گندم باید به صورت اصولی 

و درست انجام شود، تا محصول 
خوبــی به ثمر نشــیند، چرا که 
کوتاهی در هر یک از این مراحل 
به میزان ثمردهی آسیب می زند.

وی افــزود: امســال بــرای 
نخســتین بار از دستگاه توتیلیج 
در کاشــت اســتفاده کردم که 
کاشــت بذر بدون خــاک ورزی 
در این روش اســتفاده می شود، 
در حالی که در ســال های قبل 
که به صــورت خاک ورزی انجام 
می شــد، تنها شش تن برداشت 

گندم داشتم.
نصیری یکی دیگر از مزایای 
استفاده از این دستگاه را استفاده 
از کود کمتــر و همچنین کوتاه 
شدن زمان برداشت عنوان کرد و 
اظهار داشت: همچنین هزینه های 
ما در بخش کاشت کاهش یافته و 
می توانیم آن را در مراحل بعدی 

هزینه کنیم.
کشــوری  نمونه  گندمــکار 

همچنین گفــت: آزمایش خاک 
و شناســایی کمبودهای موجود 
در خاک کشاورزی نیز سبب شد 
تا کودهای متناســب را استفاده 

کنیم.
نصیری همچنین یکی دیگر از 
عوامل رمز موفقیتش در افزایش 
تولید محصول مرغوب را در بخش 
برداشــت عنوان کرد و گفت: در 
برداشت از دســتگاهی استفاده 
کردیم که ریزش گندم آن کمتر 
بوده و به نوعی هدر رفت را کاهش 
داده است. وی در مورد نرخ خرید 
تضمینی ســال 96، کــه اخیراً 
دو درصد اعلام شــده گفت: این 
تأثیر چندانی  برای کشاورز  رقم 
ندارد و بدتر آنکه دولت در خرید 
تضمینی باید لااقل پول کشاورز 
را بین 20 روز تا یکماه بدهد، اما 
امسال پرداخت پول گندم تا سه 
ماه هم طول کشید که کشاورز را 

با مشکل مواجه می کند.

انتقاد گندمکار نمونه از افزایش ناچیز
 نرخ خرید محصولات کشاورزی

یک اقتصاددان با اشــاره به 
شــروع آغاز بحران بانک ها از 
سال ۹3 گفت: با توجه به اینکه 
ماهه   6 زیان ده  بانک های  اغلب 
اول امسال هم زیان کرده اند لذا 
را  بحران  بانک ها،  زیان  انباشت 

تشدید می کند.
محمدرضــا رنجبــر فــلاح در 
گفت وگو با فارس، اظهار داشــت: در 
سه سال گذشته می بینیم که با بروز 
رکود اقتصــادی و افزایش مطالبات 
معــوق از یک طرف و بالا رفتن نرخ 
سود سپرده ها که بخش زیادی از سود 
بانک ها را می بلعیــد از طرف دیگر، 
سیستم بانکی به سمت کاهش سود 

حرکت کرد.
این کارشــناس بانکــی با بیان 
اینکه در ســال 93 و 94 به شــدت 
بانکی  این سودســازی ها در شبکه 
زیاد شــد، گفت: بانک ها برای اینکه 
ســودی را شناسایی کنند دست به 
اقداماتی زدند کــه از درون بانک را 

خالی می کرد.
رنجبر فلاح تصریح کرد: برخی 
حسابرسی  سازمان  توسط  اقدامات، 
شناسایی و تبدیل به بند حسابرس 
شد. به عنوان مثال بعضی بانک ها به 
دلیل رکود بازار، بخشی از زمین های 
خود را با یکدیگر معاوضه کردند و یک 

نرخی برای قیمت روز توافق می کردند 
تا تفاضل قیمت روز و قیمت دفتری را 
به عنوان قیمت روز شناسایی کنند، 
اما حسابرس متوجه شد و این موارد 

را در بند حسابرس قرار داد. 
وی بــا اشــاره به بررســی های 
حســابرس و مشخص شدن کاهش 
شدید سود عملیاتی بانک ها، افزود: 
آنچه که به عنوان سود در حساب ها 
موجود بود، ســود ناشــی از فروش 
دارایی هــا بود زیرا بانــک به لحاظ 

عملیاتی سودی نداشت.
مدیرعامل سابق بانک تجارت ادامه 
داد: در اغلب بانک هــا، در برهه هایی 
سودی که به ســپرده ها پرداخت شد 
از مجموع ســود عملیاتی ناشــی از 
اعطای تســهیلات، ســود حاصل از 
ســرمایه گذاری ها و دریافــت جرایم، 
بیشــتر بود. این موارد نشــان می داد 
بانک هــا در یک شــرایط خاصی قرار 
گرفته انــد و عملا درآمدها احتمالی و 
تعهدی است اما ســود سپرده گذاران 

قطعی است.
وی در واکنــش به ایــن نکته 
که افزایش نرخ های ســود سپرده از 
ســال 91 آغاز شــد، گفت: در سال 
91 و 92 ایــن مســئله چندان زیاد 
نبود، اما صورت های مالی ســال 93 
و 94 بانک ها نشــان می دهد کاهش 

ســود عملیاتی از ســال 93 شدت 
گرفته است.

رنجبر فلاح تصریح کرد: سازمان 
حسابرسی در صورت های سال مالی 93 
تذکرات لازم را به مجامع بانک ها داد و 
انتظار می رفت حداقل برای بانک هایی 
که دولت در آنها سهام داشت، معاونت 
مربوطه در وزارت اقتصاد حساســیت 
بیشتری نســبت به این بندها از خود 
نشان دهد و در مجمع عمومی برخورد 

نظارتی انجام دهد.
بی توجهی وزارت اقتصاد

 به تذکرات حسابرس بانک ها
وی افزود: اما متاســفانه وزارت 
اقتصــاد در آن مقطع نســبت به 
کرد  کم توجهی  بندهای حسابرس 
و از نــگاه معاونــت مربوطه هم، به 
دلیل عدم تخصص لازم، این موارد 
مغفول ماند. این عدم برخورد باعث 
شــد در سال 94 هم همان مسائل 

تکرار شود.
این اقتصاددان با اشــاره به نامه 
بانــک  مرکــزی به بانک هــا قبل از 
برگزاری مجمع عمومی، اظهارداشت: 
اغلب شروط تعیین شده برای برگزاری 
مجمع عمومی همان مواردی بود که 
در گزارش حســابرس در سال های 
قبل وجود داشــت و توجهی به آن 

نشده بود.

زیان برخی بانک ها به بیش از 
50 درصد سرمایه رسیده است

وی ادامــه داد: با توجه به اینکه 
به مقوله کاهش سود عملیاتی و سود 
غیرعملیاتی در سال 93 توجه نشد، 
در سال 94 حجم زیان ها بزرگ تر شد 
بــه طوری که برخی بانک ها بیش از 
50 درصد سرمایه شان زیان کرده اند 
که باید گفت چنین بانکی مشمول 
مــاده 141 قانون تجارت شــده و 

ورشکسته است.
رنجبر فلاح گفت: اینجا بود که 
وزارت امور اقتصادی و دارایی ســر 
دوراهی ســختی قــرار گرفت، زیرا 
بانک ها سود شناسایی کرده و مالیات 
علی الحساب آن را هم پرداخت کرده 
بودند و اگر می خواستند تذکرات بانک 
مرکزی را اجرا کنند، زیان ده می شدند 
و آن مالیات پرداخت شده هم باید به 

حساب بانک بازمی گشت. 
مدیرعامل ســابق بانک تجارت 
تصریح کرد: به همین خاطر وزارت 
اقتصاد دوباره تصمیم دیگری گرفت و 
مقرر شد سود شناسایی شده تصویب 
شود اما اجازه توزیع سود داده نشود. 
با ایــن تصمیم، زیانی کــه باید در 
صورت های مالی سال 94 باید ثبت 
می شد به صورت های مالی سال 95 

انتقال پیدا کرد.

وی با بیان اینکه بانک های زیان ده 
شده در سال 94، در شش ماهه اول 
امســال هم زیان  کرده اند، افزود: اگر 
بانک ها در سال 95 سود می کردند، 
تصمیم قبلی وزارت اقتصاد خوب بود 
چراکه سود سال 95 زیان های سال 
94 را پوشش می داد اما وقتی در سال 
95 هم زیان ده شدند، یکباره در سال 
95 بانک ها با یک بحران بزرگ مواجه 
شــدند و زیان به مراتب بیشتر شد؛ 
به طوری که الان ممکن است زیان 
برخی بانک ها معادل ســرمایه  بشود 
که در این صورت کل سرمایه با زیان 

بلعیده می شود.
ایــن اقتصــاددان بــا تاکید بر 
اینکه این ها بحران هایی است که به 
سال های آینده احاله می شود، تصریح 
کرد: در مجمــع عمومی بانک ها در 
ســال 96 یک واقعه بسیار ناگواری 
را شــاهد خواهیم بود. بــا توجه به 
زیان های به وجود آمده و افت شدید 
ارزش هر ســهم، بانک ها نمی توانند 
ســهام خود را بفروشند و به همین 
دلیل نماد اغلب بانک ها ماه ها است 
باز نشــده است. وی در پاسخ به این 
ســؤال که با این توضیحات، برخی 
بانک ها در مجمع عمومی سال آینده 
باید اعلام ورشکستگی کنند؟ گفت: 
درست است که حجم زیان انباشته 

بانک ها بخشی از سرمایه را می بلعد 
اما بانک هــا دارایی های زیادی دارند 
که امــکان نقد شــوندگی آن پایین 
است و در شرایط فعلی امکان فروش 
این دارایی ها بــا توجه به رکود بازار 

دارایی ها وجود ندارد.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: 
بنابرایــن اغلب این بانک ها به لحاظ 
واقعی ورشکسته نیستند اما به لحاظ 
مقررات مالی ورشکســته هســتند. 
البتــه راه درمان بــرای این بانک ها 
وجود دارد. اگر تجدید ساختاری در 
حوزه های بهره وری، مدیریت ریسک 
و ساختار مالی انجام دهند، راه درمان 
برای آنها وجود دارد. اما متاسفانه در 
حال حاضر برنامه  منســجمی برای 
برون رفت سیســتم بانکــی از این 

وضعیت نمی بینیم.
وی با بیان اینکه این بانک ها 
)بانک های زیان ده( نیازمند تجدید 
نظر اساسی در مدیریت هستند، 
گفت: این بانک ها نیازمند مدیرانی 
هستند که بتوانند آنها را از بحران 
خارج کنند. معمولا دو نوع مدیر 
وجود دارد؛ برخی مدیر بزم و برخی 
مدیر رزم هســتند و در شــرایط 
ســخت و بحرانی مدیــران رزم 
می تواننــد مجموعه ها را از بحران 

نجات دهند.

مدیرعامل سابق بانک تجارت:

زیان دهی بانک ها از سال ۹۳ شروع شد


